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Een succesvo[le loopbaan in de wetenschap is meer dan talent en hard werken.
Ook de gunfactor kan een carrière maken of breken. Twee hoogleraren [aten zien
welke workaround ze hebben gevonden om jonge wetenschappers vooruit te
helpen in de uiterst competitieve wetenschapsweretd.

oogLeraar word je niet zomaar. Bij etke stap op de ladder van de ,,..,.t-:.
wetenschap van promovendus tot postdoc en van universtair
docent tot hoogleraar - wordt de spoeling dunner. Van alte eer- ,:1;,l:il,:.

stejaarsstudentensijpeltuiteindeLijkeenpiepkteinpercentage
door naar de absolute top van Nederland kennisland. Een kwestie
van deskundigheid en stug doorzetten? Niet helemaal Een vrilwet
onzichtbaarmaaraLtijdaanwezigonderdeelVaneenacademi-

Als hosglemar Uerlrouwen
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sche carríere is de gunfactor Het kan een wereld van verschil zijn of een l

promotor met de eer van het onderzoek strijkt of juist extra schijnwerpers .,,:::.:r:,
op de promovendus zet. Krijg je veetvertrouwen van je hogerqeptaatsten of
ontmoet je weerstand bij elke stap? Dit soort subtiele interacties kunnen
carrières maken of breken.

ïeamwotk en grttepsgevttel '

Die gunfactor komt in verschÍttende vormen en gedaantes. Zo zette Nobei- -.....:,. l
prijswinnaar Ben Feringa direct na de bekendmaking ln 2016 een foto van .j.',,
zijncompleteteamopsocia[media,omaantegeVendatdieNobetprijs
iedereen toekomt.'Op hen ben ik het meest trots,'zei hij tater tegen koning l
Willem-Alexander.'Het is een groot voorrecht etke dag met deze jonge ta- i

lententemogenwerken.,Anderewetenschappers.speLen,metdeaUteUrS-
voLqorde in publicaties en maken jonge wetenschappers wat vaker eerste .;f.

auteur. Niet zelden cijfert een hoogteraar zicázeLf daarbij weq. 
:j.. j,,!:i.

\WO sp'ak twee hoogteraren die ieoe. op rur. e.gen manier eer wor
karound hebben gevonden om jonge wetenschappers vooruit te hetpen in

de uiterst competitieve wetenschapsweretd. Zij laten zien dat er nneer is ,

danenkelindividueteprestatiesendatteamWorkengroepsgevoelwe[de
geiijk verbonden zijn met de universiteit 

.-.

Bij het NIOZ wordt slim nage-
dacht over de auteursvolgordê
van wetenschappetijke pubtica-
tiês. Atteên op die manier kun je
recht doen aan het wetênschap-
pelijk groepswerk, meent
directeur Henk Brinkhuis.

'Ats je op een grote zeilboot vaart,
dan heb je meer nodig dan alleen
een kapitein. Je hebt mensen
nodig voor de zeilen, de touwen en
atie andere losse onderdelen van
het schip. Alteen dan kun je dat
schip vooruit stuwen. Datzelfde
geldt voor de wetenschap. I n het
internationate beoordetingssy-
steem ligt de focus vaak op
individuete prestaties, beurzen en
prijzen. Maar achter de schermen
is wetenschap bijna attijd
teamwork. Als eenling ben je
weinig, zeker in mijn vakgebied.'

'ln mijn carrière heb ik attijd gepro-
beerd om jongere wetenschap-
pers vooruit te heipen. Dat doe ik
onder meer door goed na te
denken over de auteursvolgorde
van wetenschappetijke pubtica-
ties. Wetke jonge wetenschapper
staat op een bepalend punt in zijn
of haar carrière? Helpt het als we
diegene eerstê auteur maken? Dit
kan een cruciaal duwtje in de
goede richting zijn om een
promovendus op een vaste positie
te krijgen.'

'Deze werkwijze betemmert
soms individuele ambities. Niet
iedereen kan eerste auteur zijn.
Maar je moet bij het NIOZ
(Koninktijk Nederlands Instituut
voor Onderzoek der Zee)
doordrongen zijn van het feit dat
we groepswerk verrichten, anders
kun je beter ergens anders gaan
werken. Dat geldt ook voor
mijzetf. Zo kan het voor een
persoonsgebonden beurs van de
European Research Councit goed
zljn als een wetenschapperjuist
niet continu opereert onder de
vteugels van een hoogleraar.
Prima, dan zet ik mijn naam niet
op die wetenschappetijke
publicaties, ook al heb ik er wet
aan meegewerkt. Dat gebeurde
onlangs nog bij een artikel over
pateo-oceanog raÍie.'

Renske Keizer werd a[ op
35'jarige teeftijd hoogteraar
Familiesociologie aan de Erasmus
Universiteit in Rotterdam. Dê
steun van haar promotor heeft
haar geholpen om deze uitzon-
derlijke prestatie voor etkaar te
krijgen.

'lk was de eerste in de famitie die
ging studeren aan de universiteit
en had weinig kennis over hoe het
precies werkt in de academische
weretd. Mijn promotor Pearl
Dykstra nam me onder haar hoede
en maakte me wegwijs. Dat heeft
enorm geholpen. Ze gaf me
bijvoorbeeld suggesties wanneer
ik een bepaalde subsidie wel of
niet moêst aanvragen, ze schreef
aanbevelingsbrieven en stetde me
voor aan de juiste mensen. Met
andere woorden: ze geloofde in

me.'

'Die gunfactor is heus qeen
wondermidde[, maar het kan
êrvoor zorgen dat hêt battetje nét
de goede kant op rolt. Zetf
probeer ik de adviezen van Pearl
door te geven aan de volgende
generatie wetenschappers. I k
geef bijvoorbeetd tips hoe je
jezetf het best kunt presenteren,
hoe.je een overtuigend cv
opbouwt en welke congressen
wel of niet de moeite waard zijn.
Ook schrijf ik nu aanbevetings-
brieven voor banen, subsidies en
prijzen. Natuurlijk alteen ats ik het
verstandig vind om op dat tijdstip
te solliciteren. Al dat werk kost
tijd, maar in het eitandjesrijk van
de universiteit is het belangrijk
dat er attijd mensen zijn die
vertrouwen in je hebben.'

'Overigens is de gunfactor geen
structureel alternatief voor dê
problemen waar de academische
wereld nu mee te maken heeft.
Wat mij betreft moeten we
nametijk vottedig herdefl niëren
hoe we wetenschappetijke
kwatiteit meten, zodat we de huidi-
ge perverse prikkets in het
systeem oplossen. Het is een
brede discussie die we met het
hele wetenschapsveld moeten
voeren. Dat gaat veeI verder dan
enkel de rot van de qunfactor.'
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